



# Peace and Agriculture

## FriedensBrot





# Forum „Frieden und Landwirtschaft“ Forum „Peace and Agriculture“

## FriedensBrot

**Landwirtschaft braucht Frieden – Frieden bedingt Erinnern – Erinnern schafft Werte.**

**Ernährungssicherheit - Herausforderung für die soziale Entwicklung ländlicher Räume.**

(8. Europäische Jahreskonferenz „Frieden und Landwirtschaft“ in Novo mesto, Slowenien am 27.-29. Oktober 2022)

Repräsentanten der Bundesrepublik Deutschland, der Republik Bulgarien, der Republik Estland, der Republik Lettland, der Republik Litauen, der Republik Polen, der Republik Slowenien, Rumäniens, der Slowakischen Republik, Ungarns sowie Gäste aus Georgien und der Ukraine trafen sich in Novo mesto.

Nach der offiziellen Begrüßung durch Direktor Tone Hrovat begann die von Studenten moderierte Tagung mit dem Grußwort des Geschäftsführers des Vereins FriedensBrot e.V., Dr. Gibfried Schenk, der zunächst auf den Überfall auf die Ukraine durch die Russischen Föderation am 24. Februar 2022 verwies: „Die Welt hat sich verändert“, begann er und lobte die vielfältigen Zeichen tatkräftiger Solidarität und Unterstützung der Ukraine durch die Partnerländer. Unter Bezug auf das Konferenzthema unterstrich er die Notwendigkeit, dass sich Entscheidungen auf nationaler oder gesamt-europäischer Ebene in der lokalen ländlichen Politik widerspiegeln müssen, verwies auf die Bedeutung des Bildungsniveaus, der Zivilgesellschaft sowie der Öffentlichkeitsarbeit in der Landwirtschaft und in den ihr verbundenen Wirtschaftszweigen. Weitere Redner der zivilgesellschaftlichen Ländervertreter erörterten das Thema. So sprachen Frau Nataliya Shukadarova, Bulgarien, Varhur Kukk, Estland, Martins Cimermanis, Lettland, Algis Baravykas, Litauen, Petru Mirciov, Rumänien, Frau Miroslava Hrdlicova, Tschechische Republik, Marko Hrastelj, Slowenien, und Mihály Jancsó, Ungarn.

Bei strahlendem Sonnenschein begaben sich alle Konferenzteilnehmer anschließend zum historischen Heuschober des Ortes. Vor malerischer Landschaft musizierten und sangen Studenten. Bischof Andrej Saje, weihte das unter Verwendung von Roggen der Partnerländer gebackene FriedensBrot.

Zurück im Tagungssaal sprachen Direktor Tone Hrovat, die Abteilungsleiterin des Bundesministeriums für Ernährung und Landwirtschaft Frau Swantje Nilsson, die Grußworte des Schirmherrn des Projekts Friedens-Brot, Bundesminister Cem Özdemir überbrachte, die ungarische Vertreterin im Europäischen Wirtschafts- und Sozialausschusses Frau Piroska Kálly, die Vizepräsidentin des Slowenischen Landjugendverbands, Frau Martina Kopar, und, last but not least, die Slowenische Ministerin für Landwirtschaft, Forst und Ernährung, Frau Irena Šinko. Weiter ergriffen das Wort die Beraterin des Estnischen Landwirtschaftsministers, Frau Evelin Oras, der Staatssekretär des Rumänischen Landwirtschaftsministeriums Aurel Simion, und der Direktor für Pflanzenproduktion des Bulgarischen Landwirtschaftsministeriums Petar Kirowski. Auch der Ausserordentliche und Bevollmächtigte Botschafter der Ukraine in Slowenien, Andrij Taran begrüßte die Teilnehmer. Ein digitales Grußwort des Beraters des Georgischen Landwirtschaftsministeriums Giorgi Merabishvili wurde zugeschaltet.

Zum Abschluß und Höhepunkt der Veranstaltung überreichte die Slowenische Ministerin für Landwirtschaft, Forst und Ernährung, Irena Šinko, das geweihte FriedensBrot dem Slowakischen Agrarminister Samuel Vlčan. Die Slowakische Republik lädt zur 9. Jahreskonferenz 2023 ein.

**Agriculture needs Peace – Peace causes Remembrance – Remembrance creates Values**

**Ensuring food security in terms of social development of rural areas.**

(8th Annual European Conference "Peace and Agriculture" in Novo mesto, Slovenia on 27-29 October 2022)

Representatives of the Federal Republic of Germany, the Republic of Bulgaria, the Republic of Estonia, the Republic of Latvia, the Republic of Lithuania, the Republic of Poland, the Republic of Slovenia, Romania, the Slovak Republic, Hungary as well as guests from Georgia and Ukraine met in Novo mesto.

Before the start of the conference, the students of the "Grm Novo mesto - Centre for Biotechnics and Tourism", one of the oldest and most renowned agricultural-tourism educational institutions in Slovenia, prepared a warm welcome for the participants.

After the official welcome by Director Tone Hrovat, the conference, moderated by students, began with the greeting of the Managing Director of the association FriedensBrot e.V., Dr. Gibfried Schenk, who first referred to the invasion of Ukraine by the Russian Federation on 24 February 2022: "The world has changed", he began, praising the many signs of active solidarity and support for Ukraine by the partner countries. Referring to the conference theme, he underlined the need for decisions at national or pan-European level to be reflected in local rural policies, referred to the importance of the level of education, civil society as well as outreach in agriculture and its related sectors. Other speakers from the civil society country representatives discussed the topic. Thus, Ms Nataliya Shukadarova, Bulgaria, Varhur Kukk, Estonia, Martins Cimermanis, Latvia, Algis Baravykas, Lithuania, Petru Mirciov, Romania, Ms Miroslava Hrdlicova, Czech Republic, Marko Hrastelj, Slovenia, and Mihály Jancsó, Hungary.

In bright sunshine, all conference participants then went to the historic hayloft of the village. Students played music and sang in front of a picturesque landscape. Bishop Andrej Saje, consecrated the PeaceBread baked using rye from the partner countries.

Back in the conference hall, Director Tone Hrovat, the Head of Department of the Federal Ministry of Food and Agriculture, Ms Swantje Nilsson, who brought greetings from the patron of the PeaceBread project, Federal Minister Cem Özdemir, the Hungarian representative to the European Economic and Social Committee, Ms Piroska Kálly, the Vice-President of the Slovenian Rural Youth Association, Ms Martina Kopar, and, last but not least, the Slovenian Minister of Agriculture, Forestry and Food, Ms Irena Šinko, spoke. Other speakers were the Advisor to the Estonian Minister of Agriculture, Ms Evelin Oras, the State Secretary of the Romanian Ministry of Agriculture, Mr Aurel Simion, and the Director of Plant Production of the Bulgarian Ministry of Agriculture, Mr Petar Kirowski. The Ambassador Extraordinary and Plenipotentiary of Ukraine to Slovenia Andrij Taran also welcomed the participants. A digital greeting by the Advisor of the Georgian Ministry of Agriculture Giorgi Merabishvili was added.

At the end and highlight of the event, the Slovenian Minister of Agriculture, Forestry and Food, Irena Šinko, presented the consecrated PeaceBread to the Slovak Minister of Agriculture, Samuel Vlčan. The Slovak Republic invites to the 9th Annual Conference 2023.

